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Aby se venkovské školy nestaly brownfieldy ... 
Nikdo neví, kolik jich je. Ale snad téměř 

všichni se shodují v tom, že jich na českém 
venkově zůstává až příliš mnoho. 

Ano, řeč je o už zrušených malotřídkách, na 
jejichž údržbu, neřkuli přebudování k jinému 
využití, se malým obcím nedostává peněz.  
Ing. Michaela Taschnerová, MBA, ředitelka 
odboru vnějších vztahů a komunikace Minis-
terstva školství, mládeže a tělovýchovy ČR, 
připouští, že resort nevede žádnou statistiku o 
tom, kolik základních škol na venkově zaniklo. 
Školský zákon totiž nepožaduje vést tyto údaje 
ve školském rejstříku. Ze stejného důvodu 
nelze ze školského rejstříku vytáhnout ani 
informaci, kolik zá-
kladních škol ještě 
v malých venkovských 
obcích funguje, protože 
velikost obce, v níž 
škola existuje, je pro 
vedení rejstříku »ne-
podstatnou záležitostí«. 

Spolek pro obnovu 
venkova ČR společně 
se školskou komisí 
Svazu měst a obcí ČR 
a českobudějovickým 
Zařízením pro další 
vzdělávání pedagogic-
kých pracovníků a 
Střediskem služeb školám se nyní chopily 
iniciativy a začínají hledat konkrétní způsoby, 
jak ať už zaniklé, či dosud ještě fungující ma-
lotřídky ve venkovských obcích přetvářet  
v místní vzdělávací a kulturní centra, která by 
byla schopna reagovat na potřeby a zájmy lidí 
všech věkových kategorií z příslušné obce  
i okolních sídel.  
Časopis Moderní obec v zářijovém vydání 

alespoň letmo mapuje možnosti, které se pro 
tyto účely před obcemi otevírají jak v přísluš-
ných regionálních operačních programech, tak 
v dotačních titulech spravovaných ministerstvy 
pro místní rozvoj, práce a sociálních věcí či 
školství, mládeže a tělovýchovy. Bohužel se 
však mnohé zřejmě zbytečně propáslo v minu-
losti, kdy ministerstvo pro místní rozvoj sice 
chystalo program na využití prázdných objektů 
na venkově (nejen zaniklých škol), které ztrati-
ly svoji původní funkci, jenže pro něj nenalezlo 
dostatečnou podporu. 

RNDr. Zita Kučerová a Bc. Ladislav Mlejnek 
z královéhradeckého Centra evropského pro-

jektování (CEP – www.cep-rra.cz) i na základě 
zkušeností z obce Vlkov (370 obyvatel) na 
Náchodsku doporučují, aby si každá obec nej-
prve zjistila, jaké další využití místní školy si 
její občané představují, a prověřila všechny 
možnosti – a teprve potom se pustila do kon-
krétního projektu. »Obec do 500 obyvatel mů-
že takový projekt zpracovat a podat žádost  
o dotaci v rámci Programu rozvoje venkova 
(opatření III.2.1 Obnova a rozvoj vesnic, ob-
čanské vybavenosti a služby), jehož řídícím 
orgánem je ministerstvo zemědělství. Zatímco 
obce nad 500 obyvatel mohou usilovat o dotaci 
podobného charakteru z regionálního operační-

ho programu,« konsta-
tují pracovníci CEP. 
Ing. Hugo Roldán 
z Národního vzděláva-
cího fondu (NVF –
www.nvf.cz) poukazuje 
na to, že podporu lze 
získat i z Operačního 
programu Lidské zdro-
je a zaměstnanost (OP 
LZZ – řídícím orgánem 
je ministerstvo práce a 
sociálních věcí). To  
v případě, že by obec 
chtěla v budově školy 
pořádat (spolupořádat) 

zejména rekvalifikační kurzy pro nezaměstna-
né či jiné sociálně a zdravotně znevýhodněné 
osoby. »OP LZZ se zaměřuje na problematiku 
adaptibility, trhu práce a aktivní politiky za-
městnanosti a na sociální začleňování, přičemž 
novou oblastí je podpora efektivní veřejné 
správy,« pokračoval Ing. Hugo Roldán. 

NVF nabízí v tomto směru užitečné koncepč-
ní a metodické materiály, příklady dobré praxe, 
kontakty na krajské rady pro RLZ aj., a to pro-
střednictvím portálu http://www.topregion.cz/. 
Další výstupy ze vzdělávacích projektů, na 
nichž fond pracuje, lze najít na jeho webu pro-
střednictvím tiskových zpráv nebo na portálu 
http://www.kvalitavzdelavani.cz. »V každém 
případě doporučujeme využít i ověřené a zku-
šené organizace v daném regionu, které mohou 
poskytnout obcím kvalitní konzultační a pora-
denské služby,« uzavřel Ing. Hugo Roldán.  

 

( r š )  

Více v zářijovém vydání Moderní obce 
(Venkovské školičky, nebo brownfieldy?). 

AKT UÁL NĚ  

Nominace na IEA 2007 do 30. září 
Ekonomicky nejúspěšnější řešení a inovace 

na internetu opět soutěží o Internet Effective-
ness Awards (IEA). Státní instituce a firmy 
mohou tato řešení do soutěže nominovat až do 
konce září. Nominována mohou být pouze 
internetová řešení – internetové portály, apli-
kace, systémy, weby, on-line marketingové 
kampaně a řešení pro mobilní zařízení využí-
vající sít internet. Mezi deseti soutěžními 
kategoriemi je letos poprvé i Státní správa a 
samospráva. Novinkou IEA 2007 je i web 
www.IEA.cz, který slouží k nominacím i pre-
zentaci dosavadních vítězů. IEA vyhlašuje již 
třetím rokem Economia Online, multimediální 
divize vydavatelství Economia. Odborným 
garantem soutěže je Asociace.BIZ, která sdru-
žuje IT společnosti a internetové agentury 
specializující se na vývoj internetových a 
intranetových řešení. Soutěž finančně podpo-
ruje společnost Microsoft. 

Pasivní domy ve veřejné správě 
Seminář o pasivních domech pro veřejnou 

správu se chystá na čtvrtek 11. 10. 2007 do 
sálu Morava brněnského výstaviště. Organizá-
tor akce – Centrum pasivního domu – očeká-
vá, že seminář zaujme jak volené představitele 
obcí, měst a krajů, tak příslušné zaměstnance 
jejich úřadů. Stejně srdečně jsou zváni i pra-
covníci dotčených orgánů státní správy, napří-
klad stavebních úřadů. Seminář se zaměří na 
zkušenosti s pasivní výstavbou veřejných 
budov v Rakousku a Německu a jejich využití 
v ČR. Budou však prezentovány také praktic-
ké zkušenosti z rekonstrukce panelových do-
mů v Brně. Na seminář, který se uskuteční v 
rámci konference Pasivní domy 2007, budou 
mít účastníci z veřejné správy vstup zdarma. 
Akce se koná díky finanční podpoře evropské-
ho programu SAVE – Inteligent energy Euro-
pe a příspěvku České energetické agentury, 
Deutsche Bundesstifting Umwelt a města 
Brna. Více informací včetně programu a při-
hlášky na www.2007.pasivnidomy.cz. 

    Elektronický zpravodaj vydavatelství Economia   

5. 9. 2007   

14 
Zářijové vydání 

Moderní obce 
vychází už tento týden: 

 

• Rozpočtový výhled: Rady a doporučení 
• Zadávací řízení není bez pravidel aneb Nej-
častější chyby zadavatele 
• Nekontrolovatelný hazard veřejně odmítáme 
• Ověřování kritérií kvality plánování sociálních 
služeb v praxi 
• Informace, které by na webech veřejné sprá-
vy neměly chybět 
• Základní povinnosti obce při hospodaření  
s jejím majetkem 
• Nakládání s autovraky: Jak má obec postupo-
vat 
• Další šance pro zpětný sběr elektroodpadu 
• Obecní vyhlášky podle zákona o odpadech:  
V praxi číhá několik úskalí 
• Když obce hledají náhradní řešení problému 
odpadních vod 
• Nad chystanými změnami zákona o vodách 
• TÉMA: Obce a lesy 
• PŘÍLOHA: Komunální energetika 
... a mnoho dalších rad a inspirativních textů 

Ve Vlkově se v bývalé jednotřídce mimo jiné 
chystají zrekonstruovat unikátní historickou 
školní učebnu.                               Foto: H. Rezková 

Čtěte odborný měsíčník Moderní obec 
Objednejte si ZDARMA ukázkové číslo na tel. 800 11 00 22 nebo na adrese 

http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=MO 

http://www.moderniobec.cz
http://www.cep-rra.cz
http://www.nvf.cz
http://www.topregion.cz/
http://www.kvalitavzdelavani.cz
http://www.IEA.cz,
http://www.2007.pasivnidomy.cz
http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=MO
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Návrh Akčního plánu pro biomasu 
Na webu ministerstva zemědělství (MZe – 

http://www.mze.cz/Index.aspx?ch=72, pod 
odkazem vlevo Akční plán pro biomasu) je 
k připomínkovému řízení pro odbornou veřej-
nost vystaven návrh Akčního plánu pro bio-
masu 2008–2010.  

Na objednávku MZe jej připravil CZ Biom – 
České sdružení pro biomasu, na jehož strán-
kách http://biom.cz/appb/verejna-diskuse.stm 
se lze s návrhem rovněž seznámit. Akční plán 
je zaměřen na oblasti venkova jako hlavního 
dodavatele energie z biomasy a s tím souvise-
jící rekvalifikaci zemědělců, vybavení pro 
výrobce biomasy, investice do zařízení na 
výrobu biopaliv a přechod dodavatelů elektři-
ny a tepla na biomasu. 

Jihočeši těží z FM EHP/Norska 
Jihočeský kraj v rámci finančních mechanis-

mů Evropského hospodářského prostoru a 
Norského finančního mechanismu (FM EHP/
Norska) předložil do 1. výzvy návrh Programu 
CZ0043 – program rozvoje kraje v oblasti 
školství, kulturního a historického dědictví a 
podpora programů pro děti se specifickými 
problémy.  

Program kraje byl letos v únoru schválen a 
už v červnu kraj obdržel od Národního kon-
taktního místa Ministerstva financí ČR dvě 
dohody o udělení grantu. Proto už počátkem 
července mohl Jihočeský kraj vyhlásit vlastní 
1. výzvu pro předkládání žádostí v rámci zmí-
něného programu. Celková alokovaná částka 
činí 1,137 mil. eur, přičemž jihočeský pro-
gram má tři opatření: Modernizace a vybavení 
jeslí, školek a dětských domovů; Obnova 
historického a kulturního dědictví v regionech; 
Programy podpory dětí se specifickými pro-
blémy.  

Žádosti lze podávat ještě do 14. září do  
14 hodin, formulář a další informace jsou na 
www.kraj-jihocesky.cz (Granty/Fondy EU  
v rubrice Finanční mechanismy EHP a Nor-
ska). 

O peníze pro lesy obcí bude možné žádat už v říjnu 
Ke zveřejnění první výzvy k předkládání 

žádostí o podporu z Opatření I.1.2. Investice 
do lesů v rámci Programu rozvoje venkova 
2007–2013 (PRV) dojde už nyní v září. Samot-
ný příjem žádostí bude zahájen v říjnu. 

Žádat o podporu bude možné i pro další 
opatření PRV, která ne-
byla vyhlášena v rámci 
kola prvního. Tentokrát 
půjde o opatření: 
• I.1.2. Investice do lesů; 
• I.1.3. Přidávání hodno-
ty zemědělským a potra-
vinářským produktům; 
• I.3.4 Pozemkové úpra-
vy; 
• I.3.1 Odborné vzdělá-
vání a informační čin-
nost; 
• III.1.1 – Diverzifikace činností nezemědělské 
povahy – záměr a); 
• III.1.2. – Podpora zakládání podniků a jejich 
rozvoje; 
• III.l.3 – Podpora cestovního ruchu; 
• III.2.1 – Obnova a rozvoj vesnic, občanské 
vybavení a služby; 
• III.2.2 – Ochrana a rozvoj kulturního dědictví 
venkova; 

• III.3.1 Vzdělávání a informace; 
• IV.1.1. - Místní akční skupina; 
• IV.1.2 Realizace místní rozvojové strategie. 

Protože Téma měsíce v zářijovém vydání 
Moderní obce je nazváno Obce a lesy, připo-
meňme, že podopatření I.1.2.1. Lesnická tech-

nika se týká i obcí, které 
však musí mít lesní maje-
tek o minimální výměře 
tři hektary. Pro přiznání 
podpory v případě podo-
patření I.1.2.3. Lesnická 
infrastruktura bude nutné 
mj. prokázat, že např. 
lesní cesta či lesní retenč-
ní nádrž, o jejichž rekon-
strukci obec usiluje, jsou 
v jejím vlastnictví nebo 
nájmu. 

Podpora pro lesnickou techniku byla stano-
vena na 50 % uznatelných nákladů, zbytek 
bude muset zaplatit sama obec. Naopak pro 
lesnickou infrastrukturu mohou úspěšní žadate-
lé počítat s podporou ve výši 100 %. 

( r š )  

Více se dočtete v zářijovém vydání Moderní 
obce, které vychází už tento týden. 

Pozemky pod komunikacemi do vlastnictví obcí? 
Pozemkový fond ČR (PF) by měl mít v bu-

doucnu možnost bezúplatně převádět jím spra-
vované pozemky pod silnicemi II. a III. třídy a 
místními komunikacemi krajům a obcím. Vy-
plývá to z návrhu novely zákona o PF, který ve 
druhé polovině srpna schválila vláda a předala 
jej k projednání poslancům. 

Pozemkový fond už nyní převádí pozemky 
pod dálnicemi a silnicemi I. třídy na Ředitelství 
silnic a dálnic, a to na základě žádosti nabyva-
tele, doložené souhlasem ministerstva dopravy. 
Údržba komunikací II. a III. třídy, které jsou 
vybudovány na státních pozemcích ve správě 
PF, je však pro kraje komplikovaná. O žádosti 

kraje či obce o převod pozemků by podle návr-
hu novely mělo rozhodnout zastupitelstvo, 
které by při podání žádosti současně přikládalo 
(pokud by to bylo třeba) schválený geometric-
ký plán vymezující převáděný pozemek. Ná-
klady na případnou identifikaci parcel (včetně 
oddělovacích geometrických plánů) mají podle 
návrhu hradit kraje a obce ze svých prostředků. 

Fond nyní spravuje zhruba 0,43 mil. ha státní 
půdy, tedy zhruba desetinu veškerého zeměděl-
ského půdního fondu. Pozemky postupně od-
státňuje. Vedle bezúplatných převodů zejména 
vypořádává restituční nároky na náhradní po-
zemky.                                                         ( t z )  

 Ilustrační foto: A. Masner 

 

TECHSTA 2007  
5. mezinárodní konference 

 

Technologie pro trvale udržitelný 
rozvoj stavebnictví 

 

19. a 20. 9. 2007 
Fakulta stavební ČVUT 
Thákurova 7, Praha 6 

 

Konference je zaměřená na nové technologie 
a stavební materiály, plánování a organizaci 
staveb, jejich kvalitu, životnost staveb, project 
management a risk management.  

 

Informace a přihlášky najdete na: 
http://www.techsta.cz/ 

e-mail: studio@studioaxis.cz 

Živelní pohromy? Stát ruku ještě neuzavřel! 
Ministerstvo pro místní rozvoj (MMR) upo-

zorňuje obce a kraje, které letos utrpěly škody 
na svém majetku v důsledku živelních pohrom, 
že na obnovu svého majetku mohou stále požá-
dat o podporu MMR.  

Finanční pomoc obcím a krajům ze státního 
programu Obnova obecního a krajského majet-
ku postiženého živelní anebo jinou pohromou 
byla nastartována 1. února 2007 a týká se ži-
velních pohrom, např. orkánu, lokální povod-
ně, sesuvu půdy, které nastaly v roce 2007. 
Příjem žádostí nebyl dosud ukončen. 

Podpora se poskytuje ve formě investiční i 
neinvestiční účelové dotace. Program je určen 
na rekonstrukci nebo opravu majetku obce 
nebo svazku obcí poškozeného živelní nebo 
jinou pohromou, popř. na pořízení nového 
majetku se stejnou funkcí, kterou plnil majetek 
zničený pohromou (jde zejména o mosty, míst-

ní komunikace, veřejná prostranství, obecní 
stavby a zařízení včetně staveb a zařízení pre-
ventivní infrastruktury). Program není určen na 
podporu obnovy bytového fondu ve vlastnictví 
obcí. 

Žadatel o poskytnutí dotace zašle MMR 
vyplněný formulář Žádosti o poskytnutí dotace 
z programu Obnova obecního a krajského ma-
jetku postiženého živelní nebo jinou pohro-
mou, který najde na internetové adrese  
http://www.mmr.cz/index.php?show=001024003013005 . 

V návaznosti na rozhodnutí ministra pro 
místní rozvoj budou podpořené i nepodpořené 
akce nebo projekty zveřejněny na interneto-
vých stránkách MMR (www.mmr.cz) a účast-
níci programu budou písemně vyrozuměni  
o přiznání či nepřiznání dotace. 

 

( t z )  

http://www.moderniobec.cz
http://www.mze.cz/Index.aspx?ch=72,
http://biom.cz/appb/verejna-diskuse.stm
http://www.kraj-jihocesky.cz
http://www.techsta.cz/
mailto:studio@studioaxis.cz
http://www.mmr.cz/index.php?show=001024003013005
http://www.mmr.cz
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V listopadu na téma rozvoje území 
Už 16. celostátní konference o územním 

plánování a stavebním řádu se uskuteční ve 
dnech 22. a 23. 11. 2007 v Ústí nad Orlicí. 
Pořádá ji Ministerstvo pro místní rozvoj ČR 
ve spolupráci s Ústavem územního rozvoje. 
Hlavním tématem bude rozvoj území, diagnó-
za území a rozhodování o změnách v území. 
Konference je určena pro veřejnou správu, 
především pro pracovníky obecních, měst-
ských, krajských úřadů, úřadů územního plá-
nování a stavebních úřadů, dále pro projektan-
ty, urbanisty a architekty. Účelem je poskyt-
nout aktuální informace na úseku územního 
plánování a  stavebního řádu, a tím přispět ke 
zkvalitňování výkonu státní správy. Více in-
formací včetně přihlášky na www.uur.cz. 

Plná digitalizace už v roce 2015 
Vláda v souladu se svým programovým 

prohlášením urychlí digitalizaci katastru ne-
movitostí. Konstatoval to ministr zemědělství 
Petr Gandalovič. Dosavadní pomalý posun 
v digitalizaci katastru komplikuje nejen práci 
katastrálních úřadů, ale omezuje všechny, kteří 
tato data využívají – tedy především kraje, 
obce, správce inženýrských sítí, realitní sektor 
apod. Naopak snadná dostupnost digitálních 
dat katastru podpoří investice a rozvoj trhu 
s nemovitostmi a pomůže při správě, ochraně 
a rozvoji území. Výrazně se zkrátí doba čekání 
na zápis do katastru. Rok 2015, dokdy chce 
mít ČR dokončenou digitalizaci, je také termí-
nem, s nímž v této oblasti počítá EU. Zdrojem 
financování rychlejší digitalizace mají být 
vyšší příjmy z poplatků za zápisy práv do 
katastru nemovitostí.  

Nově se u nás správní poplatek stanoví 
podle rozsahu požadovaného zápisu podle 
počtu nemovitostí. Zachová se sazba 500 Kč 
při zápisu k jednomu pozemku nebo budově. 
Základní sazba se pak bude násobit počtem 
nemovitostí, k nimž je zápis věcného práva 
navrhován. »U nejčastějších převodů rodin-
ných domků se zahradou by poplatek činil 
1500 Kč,« uvedl předseda Českého úřadu 
zeměměřického a katastrálního Karel Večeře. 
»Bude stanovena i maximální částka poplatku 
pro určité typy převodů. Týká se to hlavně 
zemědělců, kteří převádějí i více parcel najed-
nou,« upozornil ministr Gandalovič. 

Poznamenejte si telefonní číslo 800 260 500 
Státní fond životního prostředí (SFŽP) ČR  

3. září přijal první projekty do Operačního 
programu Životní prostředí. Ředitel fondu Petr 
Štěpánek při slavnostním otevření nové poboč-
ky SFŽP ve Zlíně uvedl: »Chceme být co nej-
blíže žadatelům, a proto žádosti přijímáme na 
krajích. Už funguje call centrum, jehož pracov-
níci radí při řešení možných nejasností ohledně 
zpracování a podávání žádostí. Budujeme i 
databázi akreditovaných poradců a brzy zahájí-
me tzv. regionální informační síť.« Call cent-
rum na tel. 800 260 500 je v provozu pro 
všechny kraje ve všední dny od 7.30 do 16.00. 

V rámci první výzvy, v níž je připraveno 
k rozdělení 20 mld. Kč, lze podávat žádosti až 

do 26. října. Nejdéle do tří měsíců po tomto 
datu žadatelé obdrží vyrozumění o úspěšnosti 
své žádosti. 

V první výzvě, určené hlavně nepodnikatel-
ským subjektům, jako jsou obce, města, kraje 
či příspěvkové organizace, občanská sdružení, 
církve apod., jsou podporovány tyto oblasti: 
• zlepšování vodohospodářské infrastruktury a 
snižování rizika povodní; 
• zlepšování kvality ovzduší a snižování emisí; 
• udržitelné využívání zdrojů energie; 
• zkvalitnění nakládání s odpady a odstraňová-
ní starých ekologických zátěží; 
• rozvoj infrastruktury pro environmentální 
vzdělávání, poradenství a osvětu.               ( t z )  

RUD: »Malá novela« zákona obcím a krajům nestačí 
Společné jednání Rady Asociace krajů (AK) 

ČR a předsednictva Svazu měst a obcí (SMO) 
ČR, které se konalo 20. srpna 2007 v Jihlavě, 
se mj. zabývalo návrhem novely zákona  
o rozpočtovém určení daní (RUD). Představite-
lé obou orgánů se přitom shodli na požadavku 
přesunu přímých výdajů ve středním školství 
do sdílených daní krajů. »Souhlasíme s tím, 
aby do rozpočtového určení daní krajů přešly 
peníze na přímé výdaje 
na školská zařízení zřizo-
vaná kraji. Církevní a 
soukromé školy by i 
nadále rozpočtově spada-
ly pod ministerstvo škol-
ství a obecní a mateřské 
školy zůstávají obcím,« 
prohlásil Evžen Tošenov-
ský, předseda AK ČR. 

Asociace krajů ČR a 
Svaz měst a obcí ČR 
zejména požadují: 
• Zahrnout do systému 
sdílených daní ve stejné míře jako daň z přida-
né hodnoty a daně z příjmů také spotřební a 
ekologické daně. Bez této úpravy návrh novely 
zákona o rozpočtovém určení daní nepodpoří. 
• Navýšit podíl obcí a krajů na sdílených da-
ních, které bude kompenzovat propad ve finan-

cování obcí v důsledku zavedení společného 
zdanění manželů a v důsledku snížení sazeb 
v daňových zákonech, které mají být schváleny 
v rámci reformy veřejných financí. 

Zástupci krajů i měst označili návrh současné 
novely o rozpočtovém určení daní za »malou 
novelu«, která nepředstavuje zásadní řešení; 
pouze nastavuje vnitřní přerozdělování finanč-
ních prostředků mezi velikostními kategoriemi 

sídel. Zásadnější je podle 
nich komplexní »velká 
novela«, o které se musí 
začít intenzivně jednat a 
od níž si kraje i obce 
slibují zjednodušení sys-
tému veřejné správy.  
»Zákon o rozpočtovém 
určení daní musí dýchat, 
chceme se podílet na 
úsporných opatřeních. 
Když stát bude šetřit, 
obce budou také šetřit. 
Pokud stát vybere vyšší 

daně nebo zavede nové, chceme se podílet na 
nových ziscích,« konstatoval Oldřich Vlasák, 
předseda SMO. 

Nepodaří-li se krajům a SMO prosadit spo-
lečný návrh novely, využijí svou pravomoc a 
předloží vlastní zákonodárnou iniciativu.   ( t z )  

Představitelé SMO ČR a AK ČR se sešli  
v Jihlavě.                          Ilustrační foto: archiv 

Čtěte odborný časopis 

Právní rádce 
 

Obecní úřad  
a starosta  
v novém  
stavebním zákonu 
 

Více informací a ukázkové číslo ZDARMA: 
tel. 800 110 022 nebo www.ManagerWeb.cz . 

 

Metodika k IPRM má být hotova do půlky září 
Do letošního 15. září musí první místopředseda vlády a ministr pro místní rozvoj Jiří Čunek 

připravit metodiku zpracování a hodnocení Integrovaného plánu rozvoje města (IPRM). Rozhodla 
tak vláda na svém zasedání 13. srpna. Zároveň schválila bonifikaci ve výši 10 % z dosaženého 
bodového hodnocení pro projekty vycházející ze schválených IPRM a předkládané do jednotlivých 
operačních programů. IPRM je soubor vzájemně obsahově a časově provázaných aktivit, které 
jsou realizovány ve vymezeném území nebo v rámci tematického přístupu ve městech. Tyto aktivi-
ty směřují k dosažení předem dohodnutého společného cíle či cílů regionu, města, obce či lokality 
a mohou být podpořeny z jednoho či více operačních programů. Projekty zahrnuté v IPRM se musí 
stát přínosem v rámci ekonomického rozvoje, sociální integrace, životního prostředí či ve správě 
věcí veřejných (Smart governance) nebo například zvyšovat přitažlivost města. 

Zpracovatelem a předkladatelem IPRM je město, které je odpovědné i za jeho realizaci. Záměry 
IPRM předkladatel zpracuje do podoby individuálních projektů, které jsou uskutečněny prostřed-
nictvím tematických operačních programů, regionálních operačních programů, případně financo-
vány i ze zdrojů města a dalších disponibilních zdrojů (soukromými subjekty).                   ( r š ,  t z )  

K témuž viz aktuální – zářijové vydání Moderní obce, dále  MO č. 6/2007, str. 8: IPRM: V Mladé 
Boleslavi nechtějí marnit čas, MO č. 4/2007, str. 25: Nástroj k soustředění investic do měst se  
začne využívat asi až napřesrok.  

Více i na http://www.mmr.cz/upload/files/tiskove_zpravy/070814_Tiskova_informace_o_IPRM.pdf  

http://www.moderniobec.cz
http://www.uur.cz
http://www.ManagerWeb.cz
http://www.mmr.cz/upload/files/tiskove_zpravy/070814_Tiskova_informace_o_IPRM.pdf
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Středočeský kraj vybavuje obce měřiči rychlosti 

Západočeši hlídají veřejné zakázky 
Pro větší transparentnost při zadávání veřej-

ných zakázek byla na webových stránkách 
http://www.plzensky-kraj.cz zavedena eviden-
ce veřejných zakázek, které vyhlašuje Plzeň-
ský kraj a organizace, u nichž je kraj zřizova-
telem či zakladatelem. Zápis informací o jed-
notlivých veřejných zakázkách jsou od 1. září 
2007 povinny provádět jednotlivé odbory 
krajského úřadu a krajské organizace.  

Veřejný přístup do evidence je umožněn na 
http://zakazky.plzensky-kraj.cz či prostřednic-
tvím odkazu v pravé horní části hlavní strany 
portálu kraje. V přehledu jsou uváděny veřej-
né zakázky od finančního limitu 0,5 mil. Kč, 
údaje jsou zadávány vždy při vyhlášení 
(oznámení) veřejné zakázky a při rozhodnutí  
o výsledku veřejné zakázky. Publikování za-
kázek v  krajské evidenci nenahrazuje zákon-
nou povinnost zveřejňování informací na tzv. 
centrální adrese. Tam budou krajem vyhlašo-
vané veřejné zakázky zveřejňovány i nadále. 

Internetová burza projektů  
Nadace Partnerství každoročně podpoří dvě 

stovky projektů ochrany přírody a udržitelné-
ho rozvoje celkem zhruba 20 mil. Kč. Přesto 
chybějí peníze na mnohé další kvalitní projek-
ty. Nadace proto připravila internetovou burzu 
projektů (www.nadacepartnerstvi.cz/burza), 
které již nebylo možné podpořit v běžném 
grantovém schématu a pro něž  nyní hledá 
dárce. Nabídka je uspořádána do přehledného 
katalogu obsahujícího krátký popis projektu, 
místo realizace, cenu a kontakt na odborného 
garanta, který může poskytnout další informa-
ce. Cena projektu zahrnuje 10% navýšení na 
administrativní zajištění burzy. Nadace Part-
nerství pak přebírá garanci projektu a zaručuje 
jeho zdárné dokončení v dohodnutém termínu. 
Rovněž zajišťuje komunikaci mezi dárcem a 
obdarovaným a zavazuje se poskytnout dárci 
kapacitu na medializaci projektu v dotčeném 
regionu. 

Kraj pomáhá Romům 
Plzeňský kraj i letos vyhlásil dotační pro-

gram na podporu sociálních služeb v sociálně 
vyloučených romských komunitách. Program 
pomáhá začleňovat romské občany do majorit-
ní společnosti řešením takových problémů, 
jako jsou nezaměstnanost, bydlení, dluhy 
apod. Program je rovněž zaměřen na účelné 
využití volného času romských dětí a mládeže. 
O dotaci mohou žádat subjekty oprávněné 
poskytovat sociální služby podle zákona  
o sociálních službách či mají o tuto registraci 
zažádáno. Kraj v rámci programu letos rozdělí 
0,4 mil. Kč. Žádosti je třeba doručit do  
19. září 2007 na odbor sociálních věcí a zdra-
votnictví krajského úřadu. Tam je k dispozici i 
příslušný formulář žádosti, který lze také stáh-
nout z webu kraje www.plzensky-kraj.cz. 

V rámci akce Bezpečně do školy letos před 
začátkem nového školního roku přibylo díky 
Středočeskému kraji ve vytipovaných městech 
a obcích na jeho území dalších 21 měřičů oka-
mžité rychlosti vozidel. Kraj si už před dvěma 
roky nechal zpracovat analýzu nebezpečných 
míst v průjezdních úsecích silnic II. a III. třídy. 
Bylo vybráno téměř 50 míst ve městech a ob-
cích, kde hrozí střet automobilové dopravy  
s chodci. Jde hlavně o přechody poblíž škol, 
autobusových zastávek i o další nebezpečné 

úseky, kde může dojít vlivem nepřiměřené 
rychlosti k vážným úrazům.  

V loňském roce za prvních 16 měřičů kraj 
zaplatil 1,892 mil. Kč, letos do dalších 21 pří-
strojů vložil 2,377 mil. Kč. Podle Karla Vyše-
hradského, náměstka hejtmana kraje, díky 
sledování statistických údajů obce získávají 
přesné informace o počtu projíždějících vozů a 
také o počtu řidičů, kteří porušují dopravní 
předpisy. Lépe tak budou moci plánovat další 
bezpečnostní opatření.                                 ( t z )  

Evropský týden mobility s heslem Ulice pro lidi 
Nedělí 16. září začne nejméně v 61 českých a 

moravských městech celoevropská kampaň 
Evropský týden mobility (16. – 22. září), za-
končená v sobotu 22. září již tradičním Evrop-
ským dnem bez aut. Letos se kampaň zaměřuje 
na téma »Ulice pro lidi«. Městské ulice nejsou 
autostrády a nemají patřit autům. Lidé – cyklis-
té, chodci, dospělí i děti by se na nich měli cítit 
bezpečně a příjemně. 

Na rozdíl od emisí oxidu siřičitého, který 
pochází především z elek-
tráren, se zejména prachu 
v našem ovzduší nachází 
stále víc. Doprava sice za 
emise prachových částic 
přímo odpovídá jen z jedné 
pětiny, ovšem ve většině 
krajů je přesto tím nejhor-
ším znečišťovatelem. Auta 
a kamiony totiž víří nejen 
prachové částice z výfuků, 
ale i všechny ostatní. Nad-
limitnímu znečištění je vystaveno 66 % popu-
lace ČR. Mezi nejzatíženější oblasti z hlediska 
kvality ovzduší patří Moravskoslezský a Ústec-
ký kraj, hlavní město Praha, Brno, ale i další 
větší města. 

Národní program snižování emisí ČR, schvá-
lený vládou v červnu 2007, počítá s postupnou 

obměnou vozového parku státní správy za 
vozidla s nižšími emisemi, možností zvýšení 
horní hranice poplatku za vjezd do vybraných 
míst a částí měst, zlepšením funkčnosti a zpřís-
něním existujícího systému pravidelných kont-
rol technického stavu vozidel včetně měření 
emisí apod. 

Reforma veřejných financí má přinést i osvo-
bození od spotřební daně z elektřiny pro dopra-
vu (železnice, tramvaje apod.) a také nulovou 

sazbu spotřební daně pro 
zemní plyn v dopravě. 
Ministerstvo financí připra-
vuje novelu zákona o sil-
niční dani, která zavede 
daňovou úlevu pro environ-
mentálně šetrnější vozy 
(splňující příslušné EURO 
normy, CNG, hybridní 
technologie apod.). Minis-
terstvo zemědělství chystá 
program podpory biopaliv 

v dopravě. Ten – po notifikaci Evropskou ko-
misí – umožní osvobození biosložky v motoro-
vých palivech od spotřební daně. 

Přehled měst, zapojených do Evropského 
týdne mobility a Evropského dne bez aut, je na 
www.env.cz/etm, kde se i průběžně aktualizují 
programy konkrétních akcí.                        ( t z )  

Už jste hlasovali v anketě Strom roku 2007? 
Až do 11. října lze hlasovat v anketě o nej-

sympatičtější strom – Strom roku 2007, kterou 
pořádá Nadace Partnerství pod záštitou minist-
ra životního prostředí Martina Bursíka. Poslat 
hlas se může buď formou DMS (dárcovských 
SMS) ve tvaru DMS STROM1-12 na telefonní 
číslo 87777, nebo pomocí zpoplatněných hla-
sovacích archů, které je možné si objednat na 
www.stromzivota.cz (kde je i více informací  
o anketě). 

»Výtěžek z hlasování bude použit na výsad-
bu nových stromů z programu Nadace Partner-
ství Strom života. Odměnou pro vítězný strom 
bude jeho odborné ošetření. Pokud bude strom 
zdravý, vysadíme za ušetřené peníze nové 

stromky v jeho okolí,« říká Klára Slámová 
z Nadace Partnerství. Vítězný strom bude slav-
nostně vyhlášen na Den stromů 20. října. 

Dvanácti finalisty letošní ankety jsou: Sokol-
ské lípy na pražském Spořilově, lípa ve Staré 
Lysé na Nymbursku, Švandova lípa ve Strako-
nicích, hrušeň v Hrachovišti na Jindřichohra-
decku, lípy ze Starého Sedliště v na Tachovsku, 
školní buk v Jablonci nad Nisou, javor ve Sto-
lanech na Chrudimsku, dub v Prosetíně na 
Žďársku, platan na brněnské Kociánce, Stoja-
nova lípa v Beňově u Přerova, lípa ve Velké 
Polomi na Ostravsku a buk na Bařince v obci 
Velké Karlovice na Vsetínsku. 

                                            ( t z )  
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